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Akkumulert driftsresultat

114 styremøter på rad med minus…



Gausdal, 
near by Lillehammer,
previous olympic city





Jæren,
near by Stavanger,

previous oil city





UTEN TILLIT:
Sjef for Q-meieri-
ene, Bent Myrdahl,
mener Tine bruker rå
makt for at nye pro-

dukter ikke lykkes,
bl.a. iskrempro-

duksjon.
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–Sinna 
Av MARIANNE JOHANSEN, BÅRD

GULTVEDT og MAGNAR KIRKNES (foto)
Halvor Ellingsen (bildet) lar den gode
saken gå foran den gode smaken når
han handler hvitost. Butikkene melder om
økt salg av Synnøve-ost og Q-melk.
– Synnøve-brunosten
kjøper jeg fordi den er
best, men denne Syn-
nøve-gulosten kjøper
jeg fordi jeg er sinna
på Tine, sier Halvor El-
lingsen, som er på
handletur på Ica Ulle-
vål i Oslo.

Signalene fra butik-
ker landet rundt er
nokså entydige: Folk
spør etter Synnøve-
og Q-produkter.

– At konkurrentene
til Tine scorer i marke-
det, er det ingen tvil

om, sier Per Roskifte i
Norgesgruppen til VG.

For Ica sentralt er
det vanskelig å si noe
sikkert foreløpig, men
hos butikkene er folks
sympati for Tines kon-
kurrenter merkbar.

– Folk spør spesielt
etter Synnøve-ost, for-
teller butikksjef Dinesh
Singh i Ica Grensen i
Oslo.

– Hos oss går det i
hvert fall mer Synnø-
ve-ost. En del har sagt
at de aldri har prøvd

MAKT-
BRUK

Av BÅRD GULTVEDT og FRODE HANSEN (foto)

Q-meieriene anklager nå Tine for å ha
brukt rå makt for å holde det lille meieriet
utenfor iskrembransjen.
Klagen er nå oversendt
Konkurransetilsynet.
Høsten 2003 bestemte Q-meie-
riene seg for å satse på iskrem-
bransjen, og inngikk en avtale
med Hennig Olsen. Hennig Ol-
sen er en konkurrent til Diplom
Is, som eies av Tine.

Styret i Q-meieriene vedtok
en omfattende investerings-
plan. De kjøpte blant annet inn
blandetanker og transportut-
styr.

Til grunn for vedtaket om å
satse i iskremmarkedet var til-
skuddene til tørrmelk og fløte-
blanding, ingredienser i is-
kremproduksjon. 

Tilskuddssatser
Tilskuddssatsene var hen-
holdsvis kr. 1,30 og 9,20 da Q-
meieriene bestemmer seg for å
satse. Men her startet proble-
mene for Q-meieriene. For om-
trent samti-
dig med at
Q-meieri-
ene sendte
sine første
liter til Hen-
nig Olsen,
så sendte
Tine et brev
til Statens
landbruks-
forvaltning.

I brevet
ba Tine
blant annet
om at til-
skuddene til nettopp tørrmelk
og fløteblanding flyttes over i
en annen tilskuddsgruppe.

Byråkratene i landbruksfor-
valtningen syntes Tine hadde
fornuftige argumenter. Resul-
tatet ble at tilskuddene ble re-
dusert fra 1. januar 2004.

– Dette var tilstrekkelig til at
vår investering ikke ble lønn-
som, sier Bent Myrdahl, admi-
nistrerende direktør i Q-meie-
riene.

Q-meieriene har regnet ut at
de nye og lavere tilskuddssat-
sene fører til 2,3 millioner kro-
ner i reduserte tilskudd på års-
basis.

– Det samme har skjedd når
vi har satset på yoghurt, fløte
til dagligvare, konsummelk,
smakssatt melk, sier Myrdahl.

Ulønnsomme
Han mener det kan dokumen-
teres at Tine-ansatte gjør nær-
mest det de kan for å tvinge det
private meieriselskapet i kne.

– Konkret skjer dette ved at
landbruksbyråkratiet reduse-
rer tilskuddene på produkter
der vi velger å satse. Resulta-
tet er at våre investeringer bli
ulønnsomme, sier Myrdahl til
VG.

– Hver gang vi investerer i
noe, så går avgiften opp eller
tilskuddet ned, sier en meget
oppgitt meierisjef.

Sjefen for Q-meieriene me-
ner Tine i mange tilfeller be-
stemmer hva Statens land-
bruksforvaltning skal foreta
seg.

– Mener du at Statens land-
bruksforvaltning gjør som
Tine sier?

– Ja.
– Jeg tror ikke Landbruksde-

partementet har kontroll over
hva som skjer i Statens land-
bruksforvaltning, sier Bent
Myrdahl.

Håvard Mjelde i Statens
landbruksforvaltning mener

det er feil å
hevde at
Tine har så
stor innfly-
telse over
hva som
skjer i land-
bruksfor-
valtningen. 

Aktører
– Aktører
kommer til
oss med si-
ne argu-

menter, men det er vi som ut-
øver skjønnet, sier Mjelde.
Myrdahl og Q-meieriene har
de siste årene bevisst unngått
en åpen krangel med de politis-
ke myndighetene. Slik sett har
Myrdahl frem til nå valgt en
helt annen strategi enn Synnø-
ve Finden-gründer Dag Swan-
strøm, som ofte har vært i tot-
tene på landbruksminister
Lars Sponheim.

Men nå er sjefen for Q-meie-
riene lei av den behandlingen
utfordrerne til Tine får.

Konserndirektør Bjørg Bru-
set i Tine benekter at de styrer
Statens landbruksforvaltning.

– Saken var ute til høring, og
vi fremmet våre synspunkter.
Vi har ikke presset på. Det er
jeg hundre prosent sikker på.
Statens landbruksforvaltning
styrer seg selv, sier Bruset,
som poengterer at hun ikke
kjenner til at klagen er over-
sendt Konkurransetilsynet.

E-post: bard.gultvedt@vg.no

Anklager Tine for

5. februar
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TOLLEN
DOBLET
på importert fetaost

Av PÅL K. ERTZAAS
Tine lanserer i disse dager sin
egen fetaost, og får god drahjelp
av doblet toll på import-osten.

E-post: pal.ertzaas@vg.no

Synnøve før, men nå vil
de prøve, sier Bjørn Egil
Pedersen i Bunnpris Me-
råker.

Coop opplyser om at
de foreløpig ikke har
merket endring i salget.

I tillegg er
den tollfrie
kvoten feta-
ost i praksis
halvert. Nå
har både
danske oste-
eksportører
og norske
fetaost-importører kla-
get på toll-hoppet, og
har fått EUs medhold.

«KYBOS er en første-
klasses fetaost som
kommer i 6 spennende
smaksvarianter,» skri-
ver Tine på sine hjem-
mesider om osten som
lanseres i disse dager.

Med drahjelp fra nor-
ske myndigheter kan
de også få ekstra fart
på salget.

Gjennom mange år
har Norge importert fe-
taost fra EU, og den
tollfrie kvoten har vært
på 350 tonn. For resten
av fetaosten har impor-
tørene betalt toll av os-
tens vekt, men ikke av
oljen, eller laken, den
ligger i for å holde seg
godt. 

Endret praksis
Men i løpet av sist høst
ble denne praksisen
endret. Da dukket toll-
myndighetene opp hos
importørene og krevde
at også oljens vekt skal
tas med. Dermed blir
den tollfrie kvoten hal-
vert, samtidig som tol-
len dobles på resten av
importen, ettersom
halvparten av vekten
er olje eller lake. Den
nye tolkningen av hva
som skal regnes med,
påfører nå importert
fetaost påslag i prisen
på 15 kroner pr. kilo.

Tines nysatsing slip-
per denne tollen, etter-
som den produseres i
Norge. I et klagebrev til
Landbruksdeparte-
mentet skriver direktør
Steinar Kringlebotten i
Fetevaregrossistenes
Landsforening om det
han mener er urettfer-
dig og EØS-stridig end-
ring av tollreglene. I til-
legg trekker de inn Ti-
nes rolle:

«Forholdet komplise-
res ytterligere ved at
Tine Norske Meierier
som vi vet tradisjonelt
har et svært nært kon-

taktforhold til land-
bruksmyndighetene,
omtrent samtidig med
eventuell ny tollpraksis
har introdusert i mar-
kedet for første gang
sin egen fetaost.»

Tine avviser at de
har noe med tolløknin-
gen å gjøre:

– Vi har blitt orien-
tert av tollmyndighete-
ne om endringen, som
de har tatt opp på egen
hånd. Tine har overho-
det ikke tatt noe initia-
tiv til dette, sier daglig
leder Susanne Almes-
tad i Ostecompagniet,
som er et heleid datter-
selskap i Tine. 

Ansvaret?
Men heller ikke Toll- og
avgiftsdirektoratet vil
ha ansvaret for tolløk-
ningen:

– Vi bare iverksetter
de pålegg landbruks-
myndighetene kommer
med. I dette tilfellet er
jeg ikke sikker på hvem
som har tatt opp saken,
sier avdelingsdirektør
Roar Weltzien til VG.

Statens landbruks-
forvaltning (SLF) for-
svarer nytolkningen.

– Dette er det samme
som med agurker på
glass, også der regnes
laken med, sier sek-
sjonssjef John Arne
Kjenn i SLF.

Han kan ikke svare
på om det var de eller
tollmyndighetene som
tok initiativet til kon-
trollen av tolltolknin-
gen av fetaost. Nå får
uansett fetaost-impor-
tørene hjelp fra EU.
Eksportrådgiver Hans
Bender i den danske
Mejeriforeningens
Brussel-kontor, kaller
toll-endringen «et regu-
lært tyveri av danske
import-rettigheter».

Han har tatt opp sa-
ken i Ministerrådets
EFTA-komité.

Samtidig startet
Tine egen
produksjon



Landbruks- og matministere: 
1. Gunhild Øyangen: 1990-1996
2. Dag Terje Andersen: 1996-1997
3. Kåre Gjønnes: 1997-2000
4. Bjarne Håkon Hansen: 2000-2001
5. Lars Sponheim: 2001-2005
6. Terje Riis Johansen: 2005-2008
7. Lars Peder Brekk: 2008-2012
8. Trygve Slagsvold Vedum: 2012-2013
9. Sylvi Listhaug: 2013-2015
10. Jon Georg Dale: 2015-2018
11. Bård Hoksrud: 2018-2019
12. Olaug Bollestad: 2019 –
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«Innovasjon er noe ordentlig herk!» 



Hei Bent! 
Eg ønsker meg melk med jern i seg. Sånn
at jeg slipper å spise så mye leverpostei. 
Tror du at det er mulig å gjøre noe med det.
Hilsen Selma – 9 år

God morgen Bent!
No ønsker me oss ny quiz på melkekartongen.
Veldig kjekk å ha rundt frokostbordet.
Mvh Lena, Sara og Lisa Marie

Hvorfor er det sommerfugler på melkekartongen og
ikke kuer. Det er jo kuen melken kommer fra.
Hilslen Jonas 10 år

Mer om hvordan vi jobber finner du på blogg:
Qsjefen.no



Skyr®





150 mill kr

0 kr

0 kr

120 mill kr

65 mill kr
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Eirik Helland Urke sendte 
en idé til Q-meieriene. 
Nå bruker bedriften 40 
millioner på å sette den 
i produksjon. – Vi legger 
all nyutvikling åpen, og er 
ikke redde for at konkur-
rentene ser hva vi holder 
på med, sier Q-sjefen.

TOR ARNE FANGHOL
tor.fanghol@bt.no
foto HÅVARD BJELLAND

Siden mai har meieribedriften 
startet idékasting med publikum 
åpent for alle.

– Oi, skal de bruke så mye 
penger. Det visste jeg ikke. Utro-
lig gøy, og artig å bidra når det 
ender i helt konkrete resultater, 
sier Eirik Helland Urke som i et 
nettmøte spilte inn tanken om 
yoghurt på pose. Han er små-
barnsfar og hadde irritert seg 
over at et yoghurtbeger sjelden 
lar seg åpne uten søl, dersom det 
ikke finnes en bordplate å sette 
det på.

– Jeg fikk respons nokså raskt 
og visste at de ville gå videre. Men 
40 millioner i investeringer høres 
enormt mye ut. Stas at det blir 
tatt så på alvor, sier Urke.

Ved Q-meieriet i Gausdal in-
vesteres det nå for 40 millioner, 
slik at Eirik poseyoghurten kan 
settes i produksjon.

– Vi tar en risiko, men denne 
forbrukerideen har gått gjennom 
hele systemet og vi har valgt å 
satse, sier Bent Myrdahl.

Alle som vil bidra kan bidra 
og følge med på hva Q-meieriene 

velger å satse på av nye yoghurter, 
melketyper, rømme eller juice. 
Metoden heter åpen innovasjon, 
der mesteparten av idétilfanget 
hentes fra forbrukerne.

– Vi har kjempet med Tine i 
16 år. Vårt markedsbudsjett er en 
20-del av deres og de bruker femti 
ganger så mye på investeringer 
og produktutvikling. Derfor må 
vi kjempe med litt andre våpen 
enn det vår store konkurrent 
gjør, sier Bent Myrdahl, som er 
toppsjef i Q-meieriene.

Forbrukerne har stått bak flere 
av nyvinningene som meierisel-
skapet har kommet med.

– På en måned har vi fått inn 
160 forslag til nye produkter eller 
måter å forbedre eksisterende 
produkter. Vi stempler dem i full 
offentlighet og lar de som hadde 
ideen ta del i den videre utviklin-
gen. Vi har for eksempel nå in-
vestert 40 millioner i nytt utstyr 
i Gausdal som skal produsere 
et nytt produkt som kom fra en 
forbrukeridé, sier Bent Myrdahl.

Vurdert risiko
– Er det ikke farlig å legge seg 
åpen for konkurrenter. De kan jo 
stjele kunnskap fra dere?

– Vi har selvfølgelig vurdert at 
det er en risiko. Men gevinsten 
med å være helt åpne er større. 
Vi kopierer selv ingen andre, og 
stoler på at utviklingstakten skal 
være så høy at vi vinner kapplø-
pet likevel, sier Myrdahl.

Gjennom sosiale medier og 
forbrukerundersøkelser skaf-
fer utfordreren i det norske  
meierimarkedet seg kritisk 
kunnskap om egne produkter og 
hvilke udekte behov som finnes.

Størst verdi med åpenhet
Professor Per Egil Pedersen 
ved Norges Handelshøyskole 
forklarer at gevinstene ved åpen 
innovasjon som regel overstiger 
kostnadene. 

– Dette er ikke noe nytt i seg 
selv. Tine har drevet innovasjon 
på sine Litago-produkter ved 
involvering av forbrukerne. Det 
spennende med Q-meieriene er 
at de nå driver direkte produktut-
vikling der forbrukerideene blir 
en del av den normale prosessen 
for nyvinninger i selskapet, sier 
Pedersen.

Han forklarer at tilfanget av 
ideer blir stort når forbrukerne 
engasjeres. Men mange selskaper 
har begrenset åpenheten, fordi 
det ofte tar mye ressurser bare å 
behandle idéstrømmen.

– Det tar tid å filtrere ut de 

beste forslagene. Gevinsten er 
nok i stor grad også positiv opp-
merksomhet og lojale forbrukere 
når et selskap åpner opp for 
publikum på denne måten, sier 
Pedersen.

Håper de ikke ringer
Q-meieriene mener de lettere 
får tak i de forbrukerne som er i 
forkant.

– Noen har gjerne eksperi-
mentert litt selv for å dekke et 
behov de har. De kan for ek-
sempel ha blandet smaker eller 
produkter som er interessante, 
sier produktsjef Øystein Skreien. 

Eirik Urke er blitt mer bevisst 
på å tenke nytt etter at han fikk 
gjennomslag for yoghurtposen.

– Det gir jo inspirasjon til å 
tenke mer over hva som kan 
gjøres bedre i hverdagen. Nå er 
det vel sjelden at det får så store 
konsekvenser at de investerer 
titalls millioner. Får ikke håpe de 
ringer meg om dette skulle feile, 
humrer yoghurtoppfinneren.

Syv av ti feiler
Fortsatt er det slik at syv av ti nye 
produkter ikke har livets rett når 
de møter markedet.

– Ved å basere oss på inno-
vasjon der forbrukerne sitter i 
førersetet tror vi suksessfaktoren 
kan økes. Involveringen av folk 
flest gir oss en mulighet til bedre 
å luke ut hva folk vil ha og hva de 
ikke vil være interesserte i, sier 
produktsjef Ingrid Humlung, 
som er sentral i arbeidet med å 
trekke forbrukerne inn i utvi-
klingsarbeidet.

Ingen hemmeligheter hos Q
BOKSFRI: Eirik Helland Urke var lei av søl med yoghurtbokser. Han foreslo til Q-meieriene at de skulle lage poser med yoghurt. Nå investerer meieriekonsernet 40 millioner for å sette 
ideen ut i livet. – Nesten litt skummelt med så store investeringer, men gøy at ideen tas på alvor, sier småbarnsfaren.

FAKTA

Nyvinninger  
fra Q-meieriene

Q 2003 Melkekartong  
med skrukork
Q 2008 Melkekartong  
med målevindu 
Q 2009 Skyr 
Q 2012  Rømme på flaske
Q 2015  Yoghurt på  
pose – september 2015 

FORBRUKERMØTE: Q-meieriene har valgt å legge arbeidet med nye 
ideer åpent for publikum og konkurrenter. Her er de på COOP Obs i 
Lagunen med markedssjef Kristine Skulstad, Christina Sundli-Härdig, 
Mads Liabø og Cedric Mediavilla.  FOTO TOR HOVIK

120 mill
kr



Brutalt ærlig 
tilbakemelding:
«Kjempeskuff … trodde et skund at den
jeg kjøpte var gått ut på dato»

«Full skivebom»

« Det smaker som uttynnet kesam
Med pulverkaffe, *grøss*»



TØRRE 
Å SNAKKE OM DET 
KULTUR





Raskt er ikke raskt 
nok





4%
6 626 tCO2e

Transport

15 %

2 %

12 %

71 %

Råvaretransport eksl. Q-melk
Interntransport
Bønder til meieri (Q)

85%
137 841 tCO2e

Råvareproduksjon Matsvinn

20%
tilsvarer

35 000 tCO2e 

Vi har identifisert de største utslippsdriverne 
som må bekjempes for å lykkes med vår 
ambisjon

Totalt estimert klimaavtrykk i Q-meierienes verdikjede*: 161 891 tCO2e

2%
3 250 tCO2e

Produksjon

7%
11 000 tCO2e

Emballasje

Utslipp fordelt på de største driverne: 

Gjennom vår verdikjede er det estimert et 
matsvinn på 5%1 i egen produksjon, 0,5-1% i 

distribusjon, 0,5-4% i butikk2 og 13%3 hos 
forbruker. Ved eliminering av dette svinnet, ville 

en kunne benyttet eller konsumert mindre 
ressurser tilsvarende 35 000 tCO2e

7 %

92 %

1 %

Tredjepartsvarer Melk Øvrige råvarer

87 %

13 %

Plast Papp og kartong

62 %

24 %

9 %
5 %

Forbruker Produksjon

71 %

13 %

7 %
2 % 7 %

Stasjonær forbrenning Strømforbruk
Kjølegasser Avfallshåndtering
Fly- og forretningsreiser



Markedsandel 2015 2016 2017 2018 2019

TINE 77,9 78,3 74,5 72,5 69,7

Q 20,7 19,6 23,0 24,5 26,6



Kidsa i Løvåsbakken barnehage







Det er typisk Q
å begeistre fansen!

Tipp topp 
tommel opp!





Takk for at du lyttet til
en av fortellingene om Q


